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Partijbesturen en taalfaciliteiten
Open brief aan de Vlaamse partijbesturen 
met parlementsleden in het federaal en 
Vlaams Parlement.

Brief
Linkebeek, 22 januari 2024

Geacht partijbestuur,
 Het Komitee der Randgemeenten, opgericht 
in 1960, ijvert sedertdien, partijpolitiek on-
gebonden, voor het behoud en de versterking 
van het Nederlandstalige karakter van de 
Vlaamse gordelgemeenten rond Brussel.
In de loop van vorig jaar heeft het de zestig 
jaar geleden ingevoerde faciliteitenregeling 
van de regeringsontwerpen Gilson I en II in 
ons vijfendertigjarig tijdschrift in herinne-
ring gebracht. In 1989 werden deze facilitei-
ten grondwettelijk gebetonneerd.
Deze faciliteiten hebben sedert de invoering 
ervan zeker in de zes faciliteitengemeenten 
rond Brussel een belangrijke weerslag gehad 
op de samenstelling van de bevolking en de 
daaruit volgende politieke bestuurscolleges.
Naar aanleiding van de komende verkie-
zingen is het niet ongebruikelijk dat uw 
partij haar programma zal bekend maken. 
Wij zijn zo vrij onze lezers uw programma 
inzake de faciliteiten o.m. in onze zes faci-
liteitengemeenten mee te delen. Wij vragen 
daarom dat in een kort antwoord van max. 
200 woorden vóór 10 februari te bezorgen 
aan redactie@dezes.org Wij zullen ter infor-
matie van onze lezers uw kort antwoord in-
tegraal in ons blad De Zes (zie exemplaar in 
bijlage), dat wij driemaandelijks op 20.000 
exemplaren versturen, publiceren zonder er 
ook maar één woord commentaar aan toe 
te voegen. Wie eerst komt, eerst maalt. Als u 
geen antwoord bezorgt, zullen wij dat even-
eens kort vermelden. 
Dank bij voorbaat voor uw bereidwilligheid.
Namens het bestuur,
André Lerminiaux, voorzitter
Johan Laeremans, hoofdredacteur 

Vlaams Belang
In de faciliteitengemeenten staat het 
naakte overleven van de Vlaamse ge-
meenschap op het spel. Het aantal Ne-
derlandstaligen daalt er naar een absolute 
bodemgrens met Linkebeek als absoluut 
dieptepunt. Amper 2% van de kinderen 
groeit er nog op in een Vlaams gezin.
De situatie en de cijfers in de Zes bewijzen 
dat de faciliteitenregeling hoegenaamd 
niet integratiebevorderend werkt. Inte-
gendeel, zij is een krachtige motor voor 
de ontnederlandsing van het strategisch 
hart van Vlaanderen. Bovendien is de fa-

ciliteitenregeling een flagrante inbreuk 
op de Vlaamse territoriale en taalkundige 
integriteit.
Binnen de Belgische constellatie is het 
utopisch te denken dat de faciliteiten ooit 
nog zullen worden afgeschaft. Zij zijn ju-
ridisch gebetonneerd, zodat zij enkel nog 
met instemming van de Franstaligen kun-
nen worden gewijzigd of afgeschaft. Mee 
daarom ijveren wij voor de onafhankelijk-
heid van Vlaanderen.
Intussen verwerpt en bestrijdt het Vlaams 
Belang alle Franstalige imperialistische 
aanspraken in Vlaanderen. Specifiek met 
betrekking tot de Vlaamse Rand en de 
randgemeenten hebben wij een ‘Nood-
plan Vlaamse Rand’ uitgewerkt waarin we 
meer dan 30 concrete beleidsvoorstellen 
op tafel leggen om de dramatische situ-
atie van de Vlaamse Gemeenschap in de 
randgemeenten en de Vlaamse Rand als-
nog te keren. U kunt het noodplan gratis 
bestellen via www.vlaamsbelangwinkel.
org/collections/brochure

N-VA
Ons verkiezingsprogramma is nog in 
opmaak maar er blijft in ieder geval een 
belangrijke focus liggen op het Neder-
lands als de taal die ons allen verbindt, de 
maïzena van onze Vlaamse samenleving. 
Voor eenieder moet duidelijk worden dat 
Nederlands in Vlaanderen de enige be-
stuurstaal is en dus moeten de faciliteiten 
(in al hun facetten) in de rand- en andere 
faciliteitengemeenten worden afgeschaft. 
Zij remmen bovendien niet alleen de in-
tegratie van nieuwkomers in het Vlaams 
maatschappelijk weefsel af, maar de ver-
ankerde federale wetgeving zorgt er ook 
voor dat sommige gemeenten onvoldoen-

de bestuurskracht kunnen ontwikkelen. 
In afwachting van de afschaffing, die he-
laas een bijzondere meerderheid vereist, 
moet de Vlaamse overheid de interpre-
tatie van de taalfaciliteiten conform de 
omzendbrieven Peeters en Martens aan-
houden. De Vlaamse regering moet, zoals 
in het verleden, een assertieve houding 
aannemen bij schendingen van de taal-
wetgeving en zich maximaal verzetten 
tegen pogingen om de Vlaamse interpre-
tatie van de taalwetgeving uit te hollen. 
De zesde staatshervorming, die de twee-
talige Algemene Vergadering van de Raad 
van State bevoegd gemaakt heeft voor alle 
administratieve geschillen in de facilitei-
tengemeenten, inclusief de benoeming 
van burgemeesters, helpt hierbij in ieder 
geval niet. Met dank aan onze traditione-
le “Vlaamse” partijen Open VLD, CD&V 
en Vooruit. 
Met oprechte hoogachting, 
Bart De Wever
Voorzitter N-VA
Taalwetgeving

CD&V
Dankzij de zesde staatshervorming en 
de splitsing van Brussel-Halle-Vilvoor-
de werd de taalgrens bestendigd. De zes 
faciliteitengemeenten in de Brusselse 
Rand maken bijgevolg volledig deel uit 
van het Nederlandstalig gebied. Het zijn 
en blijven zonder enige discussie Vlaamse 
gemeenten waar de bestuurstaal het Ne-
derlands is.
De faciliteiten vormen de uitzondering 
op de eentaligheid van het Nederlandsta-
lig taalgebied; bijgevolg moeten zij strikt 
geïnterpreteerd worden. De interpreta-
tie van de faciliteiten mag er niet toe lei-
den dat afbreuk zou gedaan worden aan 
de voorrang van het taal van het gebied 
waarin de faciliteitengemeenten gelegen 
zijn en dat zij in de feiten tot een veral-
gemeende tweetaligheid van het bestuur 
van de faciliteitengemeenten zouden 
leiden. Faciliteiten zijn een integratie-
bevorderend instrument, geen middel 
om algehele tweetaligheid na te streven. 
De bedoeling moet zijn en blijven dat 
niet-Nederlandstaligen na verloop van 
tijd het Nederlands voldoende machtig 
zijn en niet langer een beroep moeten 
doen op de faciliteiten.

Voor cd&v blijft de restrictieve interpreta-
tie van de faciliteiten zoals opgenomen in 
de omzendbrieven Peeters en Martens, de 
absolute leidraad. Die interpretatie bete-
kent dat er op geen enkel moment afbreuk 
kan gedaan worden aan het niet-repeti-
tieve karakter van de faciliteiten maar dat 
ze enkel op uitdrukkelijk verzoek kunnen 
worden toegekend.

Visie PVDA - Faciliteiten - Ko-
mitee der Randgemeenten 
De PVDA vindt het belangrijk dat men-
sen met elkaar kunnen communiceren. 
Dat de kennis van het Nederlands er in 
de rand op achteruitgaat, vinden we een 
slechte zaak. Maar dat ligt niet aan de fa-
ciliteiten: de laatste Taalbarometer (2019) 
toont aan dat de zes faciliteitengemeen-
ten het net opvallend goed doen.
Het beleid van de Vlaamse Regering en de 
lokale besturen dragen daarentegen wel 
een belangrijke verantwoordelijkheid in 
de achteruitgang van de kennis van het 
Nederlands in de rand. De onderinveste-
ringen in het onderwijs, een bevoegdheid 
van minister Weyts (N-VA), leiden ertoe 
dat de kennis van het Nederlands er in 
veel scholen op achteruitgaat. En we zien 
dat mensen met een andere moedertaal 
al te vaak worden uitgesloten uit het so-
ciale, culturele en politieke leven in hun 
gemeente. Bovendien worden inburge-
ringscursussen steeds duurder.
Met de PVDA, een federale partij met een 
tweetalige voorzitter (Raoul Hedebouw), 
willen we het roer omgooien. We inves-
teren in een onderwijs waar iedereen de 
schoolbanken tweetalig verlaat en werken 
alle wachtlijsten voor mensen die Neder-
lands willen leren weg. Daarnaast zet-
ten we in op een beleid dat mensen met 
een verschillende moedertaal dichter bij 
elkaar brengt door iedereen, niet enkel 
Nederlandstaligen, te betrekken bij alle 
politieke, sociale en culturele activiteiten 
vanuit de gemeenten. 

De andere partijen
De partijen Groen, Open VLD en Vooruit 
hebben ons niet geantwoord.

Steun
Wij ontvingen dankbaar de steun van 
€250 vanwege vzw West-Flandria. De 
Vlaamse Kring Kempenland uit Nijlen 
kwam ons met €100 verblijden. Van de 
hoofdzetel van het Vlaams en Neutraal 

Ziekenfonds te Mechelen ontvingen wij 
de buitengewone steunbijdrage van €600.
Ook uw steun blijft welkom op rekening 
B282 4366 2473 9168 van het Komitee der 
Randgemeenten. Vanaf €5 euro is u abon-
nee, vanaf €13 steunabonnee. In dank.

Wat staat er in de verkiezingsprogram-
ma’s over de faciliteiten?
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Luchtverkeer, sluikstorten, mobiliteitsplan
Bezwaar tegen toenemend 
luchtverkeer
Vorig jaar riep de 
Vlaamse regering 
reeds een belangen-
conflict in tegen de 
aanpassing van de vliegroutes vanuit de 
nationale luchthaven. Door de gewijzigde 
vliegroutes krijgt het noordwesten, voor-
namelijk Wemmel en Meise, nog meer 
vliegverkeer ten voordele van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.
Ondertussen moet de Vlaamse regering 
zich buigen over een nieuwe omgevings-
vergunning van Brussels Airport. Alvast 
de noordrandgemeenten Wemmel, Vil-
voorde, Machelen, Meise en Grimbergen 
dienen een bezwaar in tegen de aanvraag 
omwille van de ongebreidelde groeiplan-
nen van de luchthaven en de effecten 

daarvan op de leefbaarheid. In totaal wer-
den vierduizend digitale bezwaren inge-
diend. Het zit de vijf noordrandgemeen-
ten dwars dat in het MER (Milieu Effecten 
Rapport) nergens sprake is van een bete-
re spreiding van de lawaaioverlast zowel 
overdag als ’s nachts.
Bovendien stellen de vijf gemeenten dat 
in het MER wordt verwezen naar nog uit 
te voeren studies om alle effecten correct 
in kaart te brengen. Daarom pleiten de vijf 
burgemeesters voor slechts een korte tij-
delijke vergunning zolang het volledig en 
correct MER niet klaar is. Zij vragen ook 
een bijkomend onderzoek naar alterna-
tieve oplossingen voor de lawaaihinder en 
de effecten op de gezondheid. Het MER 
biedt ook geen antwoord op de verwachte 
extra verkeers- en parkeeroverlast.
De betrokken burgemeesters erkennen 
het economisch belang van de luchthaven 
maar vragen aandacht voor de toename 
van lawaai en druk op het milieu en kla-
gen vooral de concentratie van de hinder 
aan op hun gemeenten. Zij vragen met 
aandrang dat de Vlaamse regering hun 
verzuchtingen ter harte neemt.
De beslissing van Vlaams minister Zuhal 
Demir (N-VA) omtrent de vergunning zal 
wellicht voor einde maart vallen.

Rechtbank beslist 
De rechtbank van eerste aanleg van Brus-
sel heeft beslist dat federaal minister 
van Mobiliteit Georges Gilkinet uiterlijk 
binnen zes maanden nieuwe vliegroutes 
van en naar Zaventem moet uitwerken. 
Daarmee krijgen de Vlaamse overheid en 
de Noordrandgemeenten compleet gelijk. 
Legt de federale regering dit vonnis naast 
zich neer, dan zal minister van de Vlaam-
se Rand Ben Weyts dwangsommen eisen.
Wij wijzen er wel op dat er verkiezingen 
binnen die zes maand zijn en dat het goed 
mogelijk is dat in die periode bij Gilkinet 
vliegroutes niet de eerste prioriteit zullen 
vormen evenmin als in de maanden die 
daarop volgen met de regeringsvorming. 
Die heeft in het verleden soms 500 dagen 
aangesleept.

Sluikstorten aangepast
Sluikstorten blijft een onuitroeibare kwaal 
in Wemmel. Ondanks een centraal gele-

gen recyclagepark en 
gratis toegangkelijke 
ondergrondse contai-
ners voor glas en pa-

pier, blijft het dweilen met de kraan open. 
Wemmel beschikt momenteel over drie 
mobile camera’s om sluikstorters te be-
trappen en zal dit aantal binnenkort ver-
dubbelen. Het betreft een investering van 
78.000 euro per jaar. Een gedeelte van die 
kosten kan worden verhaald op de sluik-
storters via de GAS-boetes die kunnen 
oplopen tot 350 euro met daar bovenop 
de opruimkosten die snel aandikken tot 
enkele honderden euro’s. Vorig jaar liepen 
273 sluikstorters tegen de lamp. Met een 
dubbele inzet van camera’s wordt de pak-

kans alvast nog groter. Om de strijd tegen 
zwerfvuil nog op te drijven keurde de ge-
meenteraad voorts ook de aanstelling van 
‘handhavers tegen zwerfvuil‘ van OVAM 
goed. Zij zullen naast de gemeenschaps-
wachten bijkomend ingezet worden ter 
bestrijding van sluikstorters. De hand-
havers worden betaald door de Vlaamse 
regering en kunnen ook GAS-boetes uit-
schrijven. 

Mobiliteitsplan goedgekeurd
Na een testfase werden de maatregelen 
die het nieuwe mobiliteitsplan moeten 
begeleiden goedgekeurd door een rui-
me meerderheid in de gemeenteraad. 
De Franstalige oppositiepartij Intérêts 
Communaux-Gemeentebelangen (IC-
GB) verliet boos de zitting nadat de eerste 
maatregelen werden goedgekeurd. IC-GB 
zwaait met een petitie met 2000 hand-
tekeningen tegen het mobiliteitsplan en 
stelt dat uit een enquête van de gemeen-
te zelf blijkt dat 85% van de inwoners het 
plan niet genegen is. IC-GB hekelt het feit 
dat door het plaatsen van betonblokken 
het sluipverkeer weliswaar vermindert 
maar voortaan enkele straten alle verkeer 
zullen moeten slikken.
Het mobiliteitsplan voorziet om het door-
gaand verkeer langs twee verkeersassen 
te leiden (richting Brussel-Merchtem en 
Meise-Asse). In de toekomst zal enkel op 
deze twee assen nog 50 km per uur mogen 
gereden worden. Elders wordt het onver-
biddelijk zone 30, ook op de Limburg Sti-
rumlaan na de heraanleg vanaf 2025.
Enkele leden van de meerderheid, waar-
onder schepen Chris Andries (Wemmel 
Plus) onthielden zich bij de stemming.
 Het mobiliteitsplan zal ongetwijfeld nog 
omstandig aan bod komen in de aanloop 
naar de gemeenteraadsverkiezingen van 
oktober aanstaande.

MR roert communautaire trom
In onze zes faciliteitengemeenten ver-
deelde MR onder auspiciën van Sophie 
Wilmès als voorzitter van MR-Périphérie 
een oproep om de Franstaligen ertoe te 

Wemmel Sint-Genesius-Rode

Blijvende Vlaamse verdeeldheid
Franstalige zomerscholen
We lazen in de Randkrant van februari 
dat minister Ben Weyts van Onderwijs en 
de Vlaamse rand niet 
toestond dat er Frans-
talige zomerscholen 
werden ingericht in 
faciliteitengemeenten. De gemeente had 
plannen in die zin. In die gemeenten is 
enkel regulier Franstalig basisonderwijs 
volgens de taalwetgeving toegelaten. 
Steun druist ook in tegen de basisgedach-
te van zomerscholen om sterk in te zetten 
op Nederlands en wiskunde. De gemeen-
te betreurt nu de beslissing en bekijkt nu 
of ze een vorm van Franstalige taalkam-
pen kan aanbieden.

Fusie mogelijk? 
Ook in dezelfde Randkrant gelezen:
Het advocatenkantoor Eubelius sugge-
reert in een nota op vraag van Binnen-
lands Bestuur een omweg om fusie tussen 
een faciliteitengemeente(n) en andere ge-
meenten mogelijk te maken. Enkel het fe-
deraal niveau is bevoegd om grenzen van 
faciliteitengemeenten te wijzigen. Vol-
gens Eubelius is het bij een fusie mogelijk 
om de taalwetgeving ongewijzigd te laten.

Taalcoaching
In de plaatselijke gemeenschapskrant 
Buurten vernemen we dat het OCMW 
van Rode met de steun van de provincie 
Vlaams-Brabant gerichte taalcoaching 
voor anderstalige zorgmedewerkers or-
ganiseert. ‘Tous ensemble daarheen,’ zou-
den we voorstellen. 

Gemeentemonitor
Op de recent verschenen monitor van 
deze gemeente met haar 18.739 inwoners 

lezen we nogal dispa-
rate cijfers. De tevre-
denheid over digitale 
diensten staat er met 

56% 11% lager dan het Vlaams gemiddelde 
van 67%. Daarentegen is het vertrouwen 
in het gemeentebestuur met 49% 20% ho-
ger dan de 29% van de gemiddelde Vlaam-
se gemeente. 
Vergeleken bij de monitor van 2020 steeg 
het vertrouwen in het gemeentebestuur 
met 10% van 39% naar 49%. Het sociaal 
weefsel in de buurt steeg van 39% naar 
48%, de voldoende consultatie van de be-
woners steeg van 31% naar 38%.
De mediaanprijs van de huizen, zo leren 
andere statistieken, steeg van €465.000 
in 2019 naar €567.000 in 2022. De be-
volkingsdichtheid per km² steeg van 814 
in 2029 naar 824 in 2023. De werkzaam-
heidsgraad steeg van 67,7% in 2016 naar 
72,3% in 2019, het netto-inkomen per in-
woner steeg er van €25.546 in 2018 naar 
€27.334 in 2021. 

Verdeeldheid
Er blijkt nog steeds geen bereidheid te 
zijn om voor de komende gemeenteraads-
verkiezingen de Vlaamse rangen te slui-
ten. N-VA kreeg van de meerderheid van 
Engagement de wacht aangezegd en moet 
nu in oktober op eigen kracht de verkie-
zingsarena in. Kandidaten voor elk van 
beide lijsten lijken er niet voor het rapen.

Bezwaren tegen omgevingsvergunning Brussels Airport

bewegen om aan de gemeentelijke ad-
ministratie hun wens te kennen te ge-
ven om alle documenten in het Frans 
te ontvangen. Volgens MR, verwijzend 
naar een uitspraak van de Raad Van Sta-
te uit 2014, hoeft dit overigens maar eens 
om de vier jaar te gebeuren. In Wemmel 
werd het pamflet mede ondertekend door 
oud-schepen Bernard Carpriau. 

N-VA buurtbabbel uitgesteld
In de aanloop naar de verkiezingen la-
ter dit jaar startte de N-VA Wemmel met 
een maandelijkse buurtbabbel op zondag 
tijdens de uren van de zondagse markt. 
In december moest het info-en ontmoe-
tingsmoment uitgesteld worden omdat 
federaal parlementslid Darya Safai, zelf 
woonachtig te Wemmel, doodsbedreigin-
gen had ontvangen en voorzichtigheids-
halve verstek moest geven.
Darya Safai ontvluchtte Iran in 2000 om-
wille van de islamitische dictatuur en ij-
vert sindsdien voor de vrouwenrechten 
en vrijheden, meer in het bijzonder in 
Iran zelf. Darya heeft een uitgesproken 
mening over de hoofddoek en de tirannie 
van de islam. Wellicht wordt haar mening 
euvel geduid in deze tijd van verhoogde 
polarisatie naar aanleiding van het con-
flict Hamas-Israël.

Aandacht voor Nederlands op school
In de vrije Nederlandstalige basisschool 

Mater Dei in Wemmel werd op een lu-
dieke manier aandacht gevraagd voor het 
gebruik van Nederlands op school. Twee 
leerkrachten, verkleed als dokter Neder 
en dokter Lands, onderwierpen andersta-
lige ouders bij het afhalen van de kinde-
ren aan een ludiek taalonderzoek. Indien 
de ouders een eenvoudig gesprekje in het 
Nederlands niet verstonden kregen ze een 
voorschrift ‘Spreken van Nederlands op 
school’ mee. Het voorschrift stelt dat als 
omgangstaal op school enkel het Neder-
lands gebruikt wordt en wordt andersta-
lige ouders gevraagd om het Nederlands 
karakter van de school te eerbiedigen. 
Het zou de leerlingen, die veelal een an-
derstalige afkomst hebben, helpen bij hun 
Nederlandstalige studies als ze merken 
dat hun (groot)ouders ook inspanningen 
zouden leveren om Nederlands te spre-
ken.
Een lofwaardig initiatief dat gerust in de 
brede Vlaamse Rand navolging mag krij-
gen. Dat anderstalige kinderen buiten 
school in een anderstalig milieu terecht 
komen is niet bevorderlijk voor een be-
hoorlijke kennis van het Nederlands, 
recent nog pijnlijk aangetoond door de 
desastreuze PISA- resultaten. Dé oorzaak 
van de zwakke resultaten begrijpend le-
zen en zelfs wiskunde ligt bij een gebrek-
kige taalkennis.

Ludieke aktie ter ondersteuning van Nederlands op school
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Motten weg
Wissel
Ook hier is er in het cultureel centrum 
een personeelsafwisseling. Patricia Mot-
ten was er meer dan 
18 jaar het aanspreek-
punt voor de vereni-
gingen. Zij verhoopt 
dat het doel van de Muse, het Vlaams ge-
meenschapscentrum altijd hetzelfde mag 
blijven: onze gemeenschap hechter ma-
ken en proberen wat er nog overblijft van 
ons dorp door te geven en te versterken.

In memoriam 
Vlaams Drogenbos nam een paar maand 
geleden afscheid van Hilda Jaquemijns. 

Zij heeft zich met 
haar liefde voor haar 
dorp en voor het 
Nederlands ingezet 

voor de gemeenschap alhier, vanaf haar 
(groeps)leiderschap tot haar inzet voor de 
erfgoedverening Sicca Silva tot kort voor 
haar dood. 

Ik wil graag
  gratis de eerstvolgende twee nummers van De Zes
  een steunbijdrage storten op rekening BE82 4366 2473 9168  
  van het Komitee der Randgemeenten
  dat u De Zes ook nog toestuurt aan adres(sen) in bijlage
Mijn adres is:
 Naam  ......................................................................................................
 Straat & nr.  .............................................................................................  
 Postnummer  .................Gemeente ......................................................
 
 Handtekening: ........................................................................................
Opsturen naar De Zes, p.a. Armand Sijbers, Villalaan 27, 1630 Linkebeek  
of redactie@dezes.org

1958: zaalslag
Hockeyveld 
Het schepencollege wil absoluut een hoc-
key terrein aanleggen. Zoals we eerder 
berichtten willen ze 
dit doen door één van 
de twee voedbalvel-
den op de site van de 
sportpleinstraat op te offeren. De buren 
die geen probleem hebben met de hui-
dige situatie zien de komst van een hoc-
keyveld niet zitten en hebben zich in een 
buurtcomité verenigd. Hun bezoergdheid 
is dat de hoeveelheid activiteiten die er 
gaan plaats hebben en als gevolg ook de 
hoeveelheid verkeer. Veel gehoor en inle-
vingsvermogen stelde het schepencollege 
niet aan de dag. Met als gevolg dat twee 
buurtbewoners de verleende omgevings-
vergunning aangevochten hebben én ge-
lijk gekregen!

Vertalen
Tijdens de gemeenteraad van december 
vroeg raadslid Peeters (WOplus) of het 
niet mogelijk was in te stappen in een 
project van de provincie Vlaams-Brabant. 
De burgemeester antwoordde ‘dat de pro-
vincie niet wou instaan voor de vertaling. 
Er eerst moest gekeken worden of de ver-
taaldienst van de gemeente tijd had en of 
er nog geld was, want dat vertalen is kos-
telijk aldus de burgemeester.’

Communautair handgemeen
Wij citeren uit het boek 20 jaar Volks-
unie van Frans van der Elst: ’Tot de le-
gendarisch geworden anekdoten uit de 
eerste periode van de V.U. behoort het 
verhaal over de ‘zaalslag’ van Wezem-
beek-Oppem. Op 20 februari 1958 zouden 
Frans van der Elst en Wim Jorissen spre-
ken op een ‘Grote Voorlichtingsvergade-
ring’ te Wezembeek-oppem in de zaal ‘De 
Toekomst’. Wij waren aanvankelijk aan-
genaam verrast over de grote opkomst, 
die de verwachtingen overtrof. Doch wel-
dra werd het ons duidelijk dat het groot-
ste deel van het publiek uit Fransspreken-
de tegenmanifestanten bestond. Zodra 
ik het woord nam barstte dan ook kabaal 
los: er werd op fluitjes geblazen, getoe-
terd, geroepen. Het was onmogelijk in die 
voorwaarden een toespraak te houden. 
In een opwelling van woede zegde ik tot 
Wim Jorissen ‘Wim, we moeten ze buiten 
smijten’. Daarop kwamen we beiden van 
het podium en gingen vastberaden op de 
tegenmanifestanten af. Deze waren zo-
danig verbauwereerd dat zij nauwelijks 
weerstand boden. Met de hulp van enkele 
van onze mensen gelukten wij eer werke-
lijk in de herrieschoppers buiten te gooi-
en. Waarna de vergadering kon doorgaan, 
maar met een publiek dat fel verminderd 
was. Niettemin oogstten wij een groot 
sukses, misschien minder omwille van 
onze welsprekendheid dan omwille van 
onze krachtdadigheid.’
En wij voegen er nog aan toe dat mijn 
broer en ik, die uit nieuwsgierigheid wa-
ren opgedaagd en achteraan vlak bij de 
uitgang stonden, haastig naar onze Leu-

vense KVHV-studentenpet grepen en die 
opzetten om niet mee buitengewalst te 
worden door de aanstormende Jorissen, 

geholpen door de uit-
bater van de zaal, die 
met een loden buis op 
de naar buiten vluch-

tende franskiljons klopte.

Zwaar zondig
In datzelfde Wezembeek-Oppem las pa-
ter Andreas in datzelfde jaar 1958 vanop 
de kansel midden in de kerk - we waren 
toen nog in de preconciliaire tijd - de brief 
voor, die mgr De Smedt van het bisdom 
Brugge voor al de parochianen van zijn 
bisdom had laten voorlezen, waarin te 
horen was dat ‘het zwaar zondig was voor 
de Volksunie te stemmen’. 
Het resultaat van de bisschoppelijke brief 

was wel dat in de enige kiesomschrijving, 
Gent-Eeklo, waar de Volksunie vooruit-
ging en 600 stemmen te weinig haalde 
voor het quorum, de laatst toegewezen 
zetel door apparentering op provinciaal 
vlak naar een communist is gegaan. 
Ontleend aan ‘Uitgekamd’, de Vlaamse 
gemeenschapskrant:
Eind 2023 peilden Het Laatste Nieuws en 
VTM naar de tevredenheid van de men-
sen over hun gemeente. Onze gemeen-
te scoorde net 50 op 100 of tien punten 
minder dan het Vlaamse gemiddelte. 
Daarmee staat Wezembeek-Oppem op de 
288-ste plaats op 300 gemeenten... Op het 
vlak van betaalbaar wonen scoorde ze 19% 
tegenover 49% gemiddeld… Er was even-
eens een onvoldoende voor goed bestuur 
met 40%... Qua openbaar vervoer scoorde 
de gemeente 11% boven het Vlaamse ge-
middelte.

Wezembeek-Oppem

Wel rijk maar weinig kinderopvang
Kinderopvang
Via info van het Laatste Nieuws, zo laat 
de Vlaamse Gemeenschapskrant Sjoen-
ke weten, zijn er in 
Linkebeek 33 opvang-
plaatsen voor de kin-
deropvang voor 118 
baby’s en peuters. Omgerekend naar 100 
komt dit overeen met 28 plaatsen per 100 
kinderen, behoorlijk onder het Vlaams 
gemiddelde van 44. 

Mark van de Moelie
Wij sluiten ons aan bij de vele dankbetui-
gingen die zowat alle personeelsleden en 
mensen die met de vzw de Rand te maken 
hebben. Na meer dan 37 jaar gaat cen-
trumverantwoordelijke Mark De Maeyer 
met pensioen. Wij mochten vele jaren 
met onze toenmalige verzendploeg van 
De Zes de gastvrijheid genieten in Mark’s 
tweede thuis. In het blad konden wij de 
hele evolutie van het Linkebeeks vereni-
gingsleven uit de tachtiger jaren met zijn 
toenmalig bloeiend verenigingsleven tot 
op heden. 

De geboren en getogen drieënvijftigjari-
ge Linkebekenaar Roel Leemans, tevens 
voorzitter van de gemeenteraad en actief 

in het Vlaams vereni-
gingsleven, zal hem 
opvolgen. Wij wen-
sen hem veel succes.

Iets rijker 
Uit cijfers van Statistiekbureau Statbel, 
zo lezen we in Sjoenke, blijkt dat de in-
woners van Linkebeek gemiddeld €25.323 
per jaar verdienen, inkomsten 2021, aan-
slagjaar 2022. De gemiddelde Vlaming 
verdient slechts €21.776 en de gemiddelde 
Vlaams-Brabander € 23.527.
 De Vlaamse regering laat weten dat het 
gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan 
voor de verdubbeling van spoorlijn 124 en 
de aanleg van een fietssnelweg niet lang 
meer op zich zal laten wachten. Het sche-
pencollege heeft zijn advocatenkantoor 
al opgetrommeld om te starten met de 
voorbereidingen van een eventueel be-
roep tegen de beslissing. Dwarsliggen op 
dat punt is de gemeenteraad al vele jaren 
ingelepeld.

Linkebeek

Raad van Staat (sic)
Niet integreren
Voor ons ligt de fotokopie van een pam-
flet, allicht verspreid in onze zes facili-
t e i t e n g e m e e nt e n . 
Daarin deelt de MR-
Périphérie mee dat 
de verdediging van de 
rechten van de Franstaligen in de Rand 
bij haar steeds centraal stond. ‘De Raad 
van Staat (sic) heeft geoordeeld dat elke 
Franstalige inwoner van een faciliteiten-
gemeente aan de gemeentelijke adminis-
tratie zijn wens mag te kennen geven in 
het Frans te worden bediend. Vier jaar 
lang en steeds hernieuwbaar.
Onderaan is dan een Franseentalig klaar-
gemaakt verzoek afgedrukt om dat ten 
persoonlijken titel aan het gemeentebe-

stuur over te maken mocht betrokkene 
dat nog niet gedaan hebben.
Middenin krijgen we dan de foto’s en de 

namen van Elisabeth 
de Foestraets d’Ursel, 
administratief secre-
taresse van de MR-

Périphérie, van Bruno Vandersteen, voor-
zitter van de Kraainemse MR-sectie en de 
onvermijdelijke Sophie Wilmès, voorzit-
ter van de MR-Périphérie. Ooit nog pre-
mier van België.
In de andere vijf gemeenten prijkt daar 
wellicht een andere plaatselijke MR-poli-
ticus/a.
Mooier voorbeeld van oproep tot niet-in-
tegratie hoeft niet gegeven.

Kraainem
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Ieder zijn zes
Nederlandsonkundige spoed-
diensten
Wij plukken uit de regionale RING- 
tv-uitzending van 18 en 19 januari:
De Vaste Commissie voor Taaltoezicht, 
die de kennis van het Nederlands in (Brus-
selse) zorginstellingen al jaren achteruit 
ziet gaan, benadrukte in de persoon van 
zijn voorzitter Emmanuel Vandenbossche 
naar aanleiding van het overlijden van de 
baby Cisse uit Roosdaal dat de taalwet-
geving moet worden nageleefd. De hulp-
diensten hadden de baby vorige week na-
dat hij bij de grootouders was opgehaald 
naar het Koningin Fabiolaziekenhuis afge-
voerd. Blijkbaar was er geen enkele zorg-
verlener noch van de hulpdiensten van 
het Erasmusziekenhuis noch van het Ko-
ningin Fabiolaziekenhuis Nederlandskun-
dig en geen van hen kon de grootouders 
uitleggen wat er was gebeurd. 
Minister Dalle liet weten dat hij de finan-
ciering van de tweetalige zorginstellingen 
via de Vlaamse Gemeenschapscommissie 
wil koppelen aan een eis van voldoende 
tweetaligheid voor hulpdiensten en zor-
ginstellingen.

En de reactie van een lezer van 
De Zes
Beste,
Net als ik zult u wellicht in het journaal 
vernomen hebben dat een jong koppel van 
wie het zoontje met wiegendood in allerijl 
naar het ziekenhuis werd gebracht door zo-
wel de ambulanciers als het personeel in het 
ziekenhuis enkel in het Frans werd te woord 
gestaan. Die mensen zegden terecht: “Ik kan 
me behelpen in het Frans, maar voor zoiets 
delicaats en ingrijpends als het verlies van 
een zoontje wil ik alle details en nuances 
goed kunnen begrijpen en meedelen en niet 
hoeven te zoeken naar woorden.”
Die mensen wonen in Roosdaal (een Vlaam-
se gemeente die helemaal niet aan Wallonië 
of een tweetalige gemeente grenst). Het is 
haast niet te geloven! In uw blad keert u de 
zaak soms (heel terecht) om: ik denk dat Bel-
gië op zijn kop zou staan als ambulanciers 
in pakweg Tubeke (een gemeente die wél aan 
Vlaanderen grenst) enkel Nederlands zou-
den spreken en de patiënten zouden voeren 
naar een kliniek waar men geen Frans kent.
Wat die mensen te beurt is gevallen is schrij-
nend en tegelijkertijd wraakroepend. Zij 
hadden vakkundige uitleg nodig, opvang, 
troostende woorden, een klankbord.. en die 
zaken kan je alleen degelijk verwerken en ge-
ven in je eigen taal.
Helaas is dit geen uitzonderlijk geval: het is 
schering en inslag en moet dringend aange-
klaagd worden.
Ikzelf woon in Lennik (ook een gemeente 
die niet aan Wallonië of aan een tweetalige 
gemeente grenst). Ik spreek zoals de mees-
te Vlamingen wel een mondje Frans maar 

maak me sterk dat ik net als de ouders van 
dat overleden kind van de typische vaktaal 
niet veel zou verstaan als ik ooit op ambu-
lanciers of een ziekenhuis een beroep zou 
moeten doen en enkel op Franstalig perso-
neel zou stuiten.
Het is helaas erg gesteld hier in de grotere 
Vlaamse gordel rond Brussel: als ik een pak-
je laat bezorgen word ik vrijwel nooit in het 
Nederlands bediend. Toegegeven, veel van 
die bezorgers zijn mensen van vreemde ori-
gine, maar een woord als “goedendag” moe-
ten ze toch vaak gebruiken? Waarom wordt 
hun dat niet opgelegd? Het ligt niet aan die 
mensen maar aan diegenen die hen aanwer-
ven: zij zouden geen Nederlandsonkundigen 
naar Vlaanderen mogen sturen. Zullen we 
het ook maar eens omdraaien: wat zouden 
inwoners van Tubeke denken als hun pakje 
geleverd werd door mensen die geen Frans 
spreken en die “Goedendag” zeggen en “Wilt 
u hier tekenen, a.u.b.?”
Laatst had ik technici van Sony over de vloer 
omdat mijn nieuwe tv haperde. Ze spraken 
werkelijk geen woord Nederlands en waren 
niet van vreemde origine maar Walen. Ik 
heb mijn ongenoegen naar Sony geschreven, 
maar geen antwoord gekregen.
Franstaligen kennen vaak geen Nederlands, 
maar is dat een excuus? Moeten Vlamingen 
die vaak wél meertalig zijn zich daarom al-
tijd maar aanpassen aan de anderen? Nu, 
dat is dan buiten de waard gerekend: ik 
ben klant en de klant is koning. Ik blijf heel 
vriendelijk tegen die mensen maar spreek 
geen woord Frans. Als meer Vlamingen dit 
gulden principe zouden hanteren zouden de 
Franstaligen het misschien stilaan niet meer 
zo vanzelfsprekend vinden om overal Frans 
te spreken. Ik heb al meer dan één keer van 
Franstaligen gehoord: “Waarom zou ik Ne-
derlands spreken, Vlamingen spreken door-
gaans toch Frans?” (zij het dan in het Frans 
geformuleerd). En in een zekere zin hebben 
ze nog wel gelijk ook.
Wat is er bijvoorbeeld op tegen dat Vlamin-
gen in een winkel in een Vlaamse gemeente 
enkel ‘Goedendag, kan ik u helpen?’ zouden 
zeggen tegen een klant, ook al is hij Frans-
talig? Maar neen, ga maar eens winkelen in 
Dilbeek bijvoorbeeld (een ééntalig Vlaamse 
gemeente zonder faciliteiten). U hoort er 
steevast: ‘Goedendag, bonjour’ en vaak zelfs 
‘Bonjour, goedendag’.
‘Onze meertaligheid is onze ondergang’ zei 
een wijze man ooit en ik vrees dat hij gelijk 
heeft. Bovendien pakken veel Vlamingen 
helaas nog graag uit met hun kennis van 
de tweede landstaal en/of hebben ze on-
voldoende ruggengraat om heel vriendelijk 
doch kordaat en met een grote vanzelfspre-
kendheid te doen wat normaal is: Neder-
lands te spreken in Vlaanderen.
U ijvert voor de zes en u doet dat prima, 
maar helaas wordt de groep gemeenten 
waar de inwijkeling zich niet aanpast al-
maar groter.
Vriendelijke groeten.

Kennis Nederlands kleuters
Geplukt uit Ring-TV
16% van de Vlaams-Brabantse kleuters 
van het derde jaar, die overstappen naar 
het eerste studiejaar, hebben blijkens 
de recent en voor het derde jaar afgeno-
men KOALA-testen nood aan taalkundi-
ge bijsturing. 4,50% heeft zelfs nood aan 
intensieve begeleiding. Voor de Vlaamse 
Rand loopt het % dat nood heeft aan in-
tensieve begeleiding op tot 6%.

In memoriam 
Wij gedenken twee Vlamingen, die in 
Brussel en in Vlaams-Brabant meer dan 
verdienstelijk werk hebben geleverd voor 
het behoud van het Nederlandstalig en 
landelijk en groen karakter van onze re-
gio. 
Dr Joost Rampelberg stampte o.m. in 
Brussel een dienst in het leven waar Ne-
derlandstaligen terecht konden voor dok-
tershulp. Die ging evenwel door boycot 
en interne verdeeldheid ter ziele.
Wilfried Wouters heeft zich de ziel uit het 
lijf gewerkt om talloze verkavelingspro-
jecten, die vanaf de jaren 1970 schering 
en inslag waren, ook vanwege Vlaamse 
gemeentebesturen met behulp van ka-
binetsmedewerkers en zelfs hier en daar 
een minister, de voet dwars te zetten. Hij 
is daar meesterlijk in geslaagd en bracht 
het verhaal uit in zijn niet-gepubliceerd 
dagboek ‘Een groene gordel rond Brussel’( 
1972-2011).

Wie zal wat betalen?
Daan Killemaes, hoofdeconoom bij 
Trends, berekende voor ons de federale 
inkomsten en uitgaven van de Belgische 
staat en kwam tot de slotsom dat die Bel-
gische slokop op het einde van het boek-
jaar geen centen maar veel schulden voor 
zichzelf overhield.
De personenbelasting bracht haar 62 mil-
jard, de vennootschapsbelasting 26 mil-
jard, BTW en accijnzen 55 miljard, overige 
24 miljard. Totaal: 167 miljard. Wij laten 
even de niet geringe en rechtstreeks geïn-
de belastingen van Gewest, Gemeenschap 
en gemeente buiten beschouwing. 
Van die 167 miljard blijft er naar doorbe-
taling naar gewesten, sociale zekerheid, 
Europese Unie en varia aan verplichtin-
gen, nog zowat 17 tot 19 miljard over voor 
de eigen werking. Als ze die heeft nage-
komen is er kastekort van 17 miljard, dat 
de Belgische regering moet opvullen met 
steeds maar bijkomende leningen, terug 
te betalen door ons en ons nakroost.

Voorrang inschrijvingen Vlaam-
se Rand
Vlaams Parlementslid Jan Laeremans (VB) 
vroeg Vlaams minister Ben Weyts (NV-A) 
in welke gemeenten de desbetreffende 
voorrang voor inwoners van de gemeen-
te voor het basisonderwijs en secundair 
onderwijs effectief toegepast werd bij de 
aanmeldingen voor het schooljaar 2023-
2024. Immers, bij besluit van de Vlaamse 
regering werden een aantal gemeenten 
in de Rand aangeduid waar zulke voor-
rangsmaatregel kan toegepast worden (te 
weten Asse, Beersel, Dilbeek, Drogenbos, 
Grimbergen, Halle, Hoeilaart, Kraainem, 
Linkebeek, Machelen, Meise, Merchtem, 
Overijse, Sint-Genesius-Rode, Sint-Pie-
ters-Leeuw, Tervuren, Vilvoorde, Wem-
mel, Wezembeek-Oppem en Zaventem).
In zijn antwoord deelt Ben Weyts mee 
dat wat het basisonderwijs betreft enkel 
in de gemeenten Asse, Dilbeek, Hoeilaart, 
Meise, Merchtem, Overijse, Drogenbos, 
Kraainem en Wemmel de initiatiefnemer 

ervoor gekozen heeft het afstandscriteri-
um zo te operationaliseren dat kinderen 
die gedomicilieerd zijn in dezelfde ge-
meente als de vestigingsplaats bovenaan 
werden geordend.
Wat betreft het secundair onderwijs blijkt 
dat geen enkele school in een van de be-
trokken gemeenten gebruik heeft ge-
maakt van de voorrangsregel.

Plant een boom
Het vergroenen van de Vlaamse Rand 
is een beleidsprioriteit van de minister 
voor de Vlaamse Rand in deze legisla-
tuur. Vlaamse parlementslid Katia Se-
gers (Vooruit) wilde weten van bevoegd 
minister Ben Weyts wat er gerealiseerd 
werd van de oproepen Groene Rand van 
het plan ‘De Vlaamse rand boomt” om 
100.000 bomen te planten.
Minister Weyts stipt aan dat de projec-
ten in het kader van de oproepen Groene 
Rand ruimer gaan dan aanplantingsac-
ties. Soms betreft het de aankoop en bij-
gevolg bescherming van open ruimte en 
soms gaat het over de ontharding. Het 
opzet van Groene Rand is niet exclusief 
het verhogen van het aantal bomen. Het 
gaat over de langdurige en kwalitatie-
ve versterking van de natuurwaarden in 
Rand. Boomplantacties spelen hierin een 
belangrijke rol.
Bij de oplijsting van de verschillende pro-
jecten en boomplantacties lichten we 
graag deze uit die plaats vonden in onze 
zes gemeenten.
In het kader van oproep Groene Rand 
2020 nam de gemeente Linkebeek het ini-
tiatief voor het project ‘Groene oase voor 
mens en vroedmeesterpad’ ter waarde 
van 34.819 euro. Drogenbos versierde een 
toelage van 197.500 euro voor haar pro-
ject ‘Boomgaardwijk Drogenbos’. Wem-
mel verkreeg de mooie som van 303.805 
euro voor het project ‘Van Reek tot Motte 
en verder (Maalbeekvallei)’.
In het kader van de oproep Groene Rand 
2021 kreeg het museum Felix De Boeck 
vzw uit Drogenbos 72.380 euro voor zijn 
‘FeliX-project’.
 Wat betreft de boomplantingsacties met 
de medewerking van de Bûûmplanters, 
kan Ben Weyts bevestigen dat het streef-
doel van 100.000 bomen bereikt werd: 
30.000 dank zij de Gordeldeelnemers in 
2022 en 2023 en 70.000 in het kader van 
‘Vlaamse Rand Boomt’.
In onze gemeenten kwamen er voorlopig 
(het plantseizoen 2023-2024 loopt nog) 
1441 bomen bij: 100 in Drogenbos, 75 in 
Kraainem, 1265 in Wemmel en … 1 in We-
zembeek-Oppem. 

Gemeentemonitor

 Drogenbos 
Wij zijn even verder gaan snuisteren in 
de Gemeentemonitor en vonden er voor 
Drogenbos enkele weinig ogenstrelende 
resultaten: slechts 20% handelt er vaak 
milieubewust, 20% van de inwoners heeft 
moeite om maandelijks rond te komen, 
slechts 42% van de inwoners vindt de weg 
naar school veilig, 47% van de inwoners 
heeft veel vertrouwen in het lokaal be-
stuur, wel met een stijging van 6% tegen-
over de bevraging van 2020.

Colofon
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Drogenbos 72% 10% 18%
Kraainem 74% 13% 13%
Linkebeek 78% 11% 11%

Sint-Genesius-Rode 75% 9% 16%
Wemmel 68% 16% 16%

Wezembeek-Oppem 68% 14% 18%


